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نوری قزلجه  می گویــد: افزایش حقوق ۱۸ یا ۲۰ 
درصدی که برای بازنشستگان و شاغلین در نظر 
گرفتــن که اصلا با تورم همخوانــی ندارد و این 
کسری را خوب است که توضیح دهند این کسری 
۳۰ درصد را مردم چه کار کنند؟ فرش زیر پایشان 

را بفروشند؟ از کجا قرار است پر شود؟
غلامرضا نوری قزلجه نماینده مجلس با اشــاره به لایحه 
بودجه سال 1403، می گوید: ریشه وضعیت بودجه که اکنون 
به این شکل درآمده است به اصلاحیه قانون آیین نامه مجلس 
که در رابطه با بودجه بود، برمی گردد. واقعا یک وضعیتی را ایجاد 
کرده که نمی توان گفت بودجه ای می آید و تنظیم و بررسی 
می شود! یک کلیاتی با ابهامات زیاد است که نمی توان درباره 
آن اظهــار نظر کرد. وی ادامه داد: مثلا آورده اند که مالیات را 
50درصد افزایش دهنــد. حالا اینکه کدام بخش و پایه ها و 
دامنه ها افزایش دارد، هیچ یک مشخص و روشن نیست و حتی 
اگر بخواهیم درباره آن در مجلس مخالفت و یا موافقتی داشته 
باشیم نمی دانیم باید برای چه موافق یا مخالف باشیم. از این 
بابت باید بگویم این اصلا بودجه نیست و در تاریخ ایران اولین 

بار است که این اتفاق رخ می دهد. البته خود مجلس با اصلاح 
قانونی که انجام داد، مسبب این موضوع شد. 

به گزارش فرارو، نــوری با بیان اینکه محلی برای بحث و 

بررسی بودجه برایمان نگذاشته اند، گفت: دولت ادعا دارد که 
رشــد 80 درصدی را داریم، ولی بودجه اصلا چنین چیزی را 
نشان نمی دهد و اتفاقا نسبت به سال گذشته کاهشی است. در 

منابع درست است که افزایش داریم ولی تورم 50 درصدی را 
اگر حساب کنید، نسبت به سال گذشته اگر حساب کنید متوجه 
می شــوید که عدد حقیقی و واقعی آن 30 درصد هم کاهش 
دارد، حالا چگونه قرار است رشد اینچنینی را داشته باشد! این 
نماینده مجلس ادامه داد: ایراد دیگر عدم تناســب میان تورم 
و افزایش حقوق ها اســت. افزایش حقوق 18 یا 20 درصدی 
که برای بازنشســتگان و شاغلین در نظر گرفتن که اصلا با 
تورم همخوانی ندارد و خوب است توضیح دهند که این کسری 
30 درصد را مردم چگونه جبران کنند؟ فرش زیر پایشــان را 
بفروشند؟ از کجا قرار است پر شود؟ بودجه هیچگونه تناسبی 
با واقعیت ها ندارد. اگر قرار اســت حقــوق کارمند را بر این 
اســاس پرداخت کنیم خب باید این فرض را در نظر بگیریم 
که زندگی اش فقط از همینجا تامین می شــود و هزینه ها و 
درآمدهایش را با توجه به تورم تراز کنیم. اسم این را نمی توان 
بودجه گذاشت، یک نوشته ای است که به مجلس داده اند که 

سراسر ناترازی و ابهام است. 
نوری در ادامه می گوید: از ســوی دیگر افزایش یک درصد 
مالیات بر ارزش افزوده اســت که ابهــام دارد. هنوز یک ماه 

نگذشته است مجلس با پیشنهاد مالیات با یک درصد ارزش 
افزوده به شدت مخالفت کرد، به دلیل بر تورم زیادی که ممکن 
است به خانوارها تحمیل کند. اما حالا دوباره این موضوع را در 
لایحه بودجه آورده اند. با توجه به تورمی که وجود دارد و مردم 
شدیدا تحت فشار مسائل معیشتی هستند، اینکه مدام مالیات ها 
و مالیات بر ارزش افزوده را افزایش دهید جز فشار به مردم هیچ 

چیز دیگری به همراه ندارد. 
ایــن نماینده مجلس در ادامه با بیــان اینکه فقط چند نفر 
از همکاران در مجلــس از ابتدا متوجه این ایرادات شــدند، 
گفت: برخی از نمایندگان به آقای رئیســی هم انتقاد کردند . 
اقتصاددانان و اهل فن این عدد و رقم هایی که دولت رئیسی از 
رشد اقتصادی و تراز و تجارت می گوید را به هیچ عنوان قبول 
ندارند. نوری می گوید: جدول بودجه ها همراه لایجه نیست و از 
جزئیات اطلاعی نداریم، اما این کلیاتی که ارائه کردند با توجه 
به تورم و واقعیتی که وجود دارد احتمال می رود که بودجه برای 
سال آینده تورم زا باشد و شرایط تورمی را افزایش می دهد. البته 
ارسال جداول تاخیر دارد و نباید اینگونه می شد چرا که سال قبل 

هم بودجه را با تاخیر ارسال کردند.

غلامرضا نوری قزلجه نماینده مجلس: 

حقوق ها را 2۰ درصد افزایش می دهند، اما تورم ۵۰ درصد است!
قانون شکنی بیمه ها در نظام سلامت 

 ۱۱۰ بیمارستان در آستانه پلمب
بیمه ها نســبت به عملکرد ضعیف خود و عدم پرداخت بموقع مراکز طرف 

قرارداد تا کنون حتی یک ریال هم جریمه نشده اند.
 سعید کریمی معاون درمان وزارت بهداشت گفت: طبق قانون بیمه، بیمه ها موظفند ظرف یک 
ماه، ۶0 درصد از مطالبات مراکز و مؤسسات همکار را پرداخت کنند و ظرف سه ماه با آنها تسویه 
حساب نمایند.وی ادامه داد: بیمه ها تا امروز یک ریال هم بابت عدم واریز به موقع مطالبات خود به 
مراکز و مؤسسات طرف قرارداد جریمه نداده اند.کریمی با اشاره به این موضوع که 110بیمارستان 
با بیمه های پایه قرارداد همکاری ندارند، گفت: ما نمی توانیم این تعداد بیمارستان را پلمب کنیم.

وی افزود: الان در شرایطی نیستیم که بخواهیم این بیمارستان ها را که تعدادی از آنها برای تأمین 
اجتماعی و نیروهای مسلح است، ببندیم.معاون درمان وزارت بهداشت با انتقاد از بیمه های پایه که 
مطالبات مراکز و مؤسسات طرف قرارداد را به موقع پرداخت نمی کنند، گفت: در قانون آمده که 
بیمه ها بابت تأخیر در پرداخت مطالبات مراکز طرف قرارداد، باید به نرخ اوراق مشارکت جریمه 
بدهند.به گزارش از گسترش نیوز،کریمی ادامه داد: این قانون 10 سال پیش است و اینگونه نیست 
که تازه مصوب شده باشد. اما، بیمه ها هرگز از این قانون پیروی نکرده اند.معاون درمان وزارت 
بهداشت، بر تحقیق و تفحص از بیمه ها برای عدم پرداخت جریمه دیرکرد پرداخت مطالبات مراکز 
و مؤسسات طرف قرارداد تاکید و تصریح کرد: مدعی العموم می تواند به این موضوع ورود کند. 
کریمی افزود: مشکل با پرداختن به معلول حل نمی شود و بهتر است مدیران عامل سازمان های 
بیمه گر پایه را بخواهیم و توضیح بدهند چرا در پرداخت مطالبات مراکز و مؤسسات طرف قرارداد 

خود تأخیر می کنند.

تکلیف سهامداران ثانویه چیست؟
عدم آزادسازی سهام عدالت مغایر با قانون بازار است! 
اشتیاقی گفت: در مورد سهام عدالت ، برنامه عملیاتی مبتنی بر قانونی که 
قابلیت تغییر هم نداشته باشد، مورد نیاز است. ۱۵ درصد ارزش بازار را سهام 
عدالت شامل می شود و یک پروسه حداقل ۵ ساله برای آزاد سازی نیاز است.

فرآیند آزادسازی سهام عدالت در سال 13۹۹ به دو روش انتقال مستقیم و غیرمستقیم انجام 
شد. در روش مستقیم، حدود 1۹ میلیون نفر از مشمولین سهام عدالت را انتخاب کردند تا سهام 
خود را به صورت مستقیم مدیریت و اداره کنند. همچنین، در روش غیرمستقیم، حدود 30 میلیون 
نفر از مشمولین سهام عدالت سهام خود را از طریق شرکت های سرمایه  گذاری استانی و کانون 
متشکل از شرکت  های سرمایه  گذاری استانی مدیریت خواهند کرد. این دسته از مشمولین پس 

از پذیرش شرکت  های سرمایه  گذاری استانی، سهامداران این شرکت  ها شدند.
طی آخرین تصمیمات شورای عالی بورس و اوراق بهادار، شورا مقرر کرده است که مجامع 
شرکت  های سرمایه  گذاری استانی سهام عدالت در تاریخ  های 1402/04/20 و 1402/08/0۹ 
برگزار شود. پس از برگزاری این مجامع، سهامداران می توانند به تدریج خرید و فروش سهام خود 
را در بازار بورس آغاز کنند.بر همین اساس گسترش نیوز در گفتگو با احمد اشتیاقی کارشناس 
بازار سرمایه به بررسی ابعاد مختلف و ابهامات موجود در موضوع آزاد سازی سهام عدالت پرداخته 

است که در ادامه این گزارش با هم می خوانیم.
آزاد سازی سهام عدالت بار عرضه را افزایش می دهد

احمد اشتیاقی کارشناس بازار سرمایگفت: در مورد سهام عدالت 2 روش مدیریت سهام اعلام شد. 
روش اول کسانی هستند که سهام عدالت به صورت مستقیم به نام شان شد و روش دوم کسانی 
هستند که از طریق سهام عدالت استانی و غیر مستقیم است. بخشی از افراد که سهام عدالت 
توسط سرمایه گذاران از بازار خریداری شد، بخش غیر مستقیم است که سهام عدالت استانی را 
خریداری کردند. بنابراین با توجه به اینکه آزادسازی سهام عدالت می تواند، عرضه را در بازار سرمایه 
افزایش دهد و شاید پول به اندازه کافی برای پاسخگویی به عرضه سهام عدالت نداشته باشد، 
دوستان در حال بررسی بنیادی این موضوع هستند.وی افزود: بررسی ها حول این محور است 
که به چه صورتی سهام عدالت آزاد شود و یا این اتاق مشمول همه دراندگان سهام عدالت خواهد 
بود و یا اینکه این اتفاق برای کسانی باشد که در مرحله آزادسازی سهام اقدام به خرید کردند. باید 
بازارگردانی مخصوص این سهام ایجاد شود و نحوه آزادسازی و پتانسیل کشش بازار بررسی شود.

تکلیف سهامداران ثانویه سهام عدالت
کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: از طرفی دعوای حقوقی بین سازمان بورس، تعاونی 
ســهام عدالت و ارکان هایی که از قبل خودشــان را متولی سهام عدالت می دانند، ادامه دارد 
و موضوع به شورای عالی بورس ارجاع شده است. این شورا هم نوع تصمیماتی که می گیرد 
خیلی با واقعیت آزادسازی سهام عدالت مطابق نیست و منوط به برگزاری مجامع کرده است که 
بعد از این اتفاق آزادسازی سهام عدالت صورت خواهد گرفت، بنابراین ابهامات کماکان به قوت 
خود باقی است.اشتیاقی ادامه داد: باید برای کسانی که به صورت ثانویه، از بازار سرمایه سهام 
عدالت استانی را خریداری کردند، می توان آن بخش را آزاد کرد. یعنی بخشی از سهام عدالت 
که صاحبان آن از طریق آزادسازی اقدام به خرید کردند در یک بازار توافقی خارج از بازار روزمره 
و در یک تابلوی دیگر، بتوانند سهام خود را به فروش برسانند و به نقدینگی دسترسی پیدا کنند. 
سهام عدالت خریداری شده توسط سهامداران حدود 2 سال است که از دسترس خارج است و 
طبق مقررات ناظر بر بازار که می گوید هیچ سهمی نباید بیش از ۶ ماه متوقف بماند، مغایر با تمام 

دستورالعمل سازمان بورس است که همچنان آزادسازی سهام عدالت صورت نگیرد.
راهکار منطقی برای آزاد سازی سهام عدالت

وی تاکید کرد: راهکار طبیعتا وجود دارد اما باید اراده ای وجود داشته باشد نسبت به این موضوع 
با توجه به اینکه فشار فروش به بازار تحمیل نشود و آن بخشی که افراد در معاملات ثانویه اقدام 
به خرید کردند و آمار چشمگیری نیز ندارند، تعیین تکلیف شده و در نتیجه این اتفاق منجر به 
فشار فروش هم نشود.کارشناس بازار سرمایه در طرح مثالی توضیح داد: در یک عرضه اولیه که 
به صورت حق تقدم است مثل صبا فولاد خلیج فارس، حدود 4500 میلیارد تومان تامین مالی 
صورت گرفته است. اما این سهام هایی که افراد به صورت ثانویه اقدام به خرید کرده اند با توجه 
به عددی که در تابلو می توان دید، مشخص است که کسی در این سهام های استانی درصدی 
نشده است و فقط یک حقوقی در این استانی ها وجود دارد. بنابراین حداکثر پولی که به سهامداران 
استانی تخصیص یافته است نباید بیشتر از 10 هزار میلیارد تومان باشد، بنابراین برای این افراد 
می توان تسهیلاتی قائل شد تا به نوعی به نقدیگی مورد نیازشان دسترسی پیدا کنند.اشتیاقی 
اضافه کرد: اما موضوع اصلی که در مورد سهام عدالت وجود دارد این است، برنامه عملیاتی مبتنی 
بر قانونی که قابلیت تغییر هم نداشته باشد، مورد نیاز است. سهام عدالت مجموع مستقیم و غیر 
مستقیم تقریبا چیزی حدود ۹00 هزار میلیارد تومان ارزش روز آن است. یعنی 15 درصد ارزش 
بازار را سهام عدالت شامل می شود و بنابراین باید یک پروسه حداقل 5 ساله تدوین شود و اعلام 

کنند برنامه برای سهام عدالت به این شیوه است.
سهامداران سالانه ۲۰ درصد حق فروش داشته باشند

وی در ادامه گفت: فرض کنید دولت اعلام کند که با یک پروسه ای دارندگان سهام عدالت 
بتوانند سالی 20 درصد سهام خود را بفروش برسانند، بازار هم یک براوردی داشته باشد که از 
دارندگان سهام عدالت 20 تا 30 درصدشان فروشنده هستند، پس بنابراین هر ساله این مقدار 
عرضه از ناحیه سهام عدالت داریم. یعنی برای یکبار تکلیف آن مشخص شود که بازار سرمایه هم 
بداند به چه طریقی استراتژی خود را بچیند.اشتیاقی گفت: در نبود یک قانون مشخص، سهامدار 
هر لحظه این ریسک را احساس می کند که فردا ممکن است 100 درصد سهام عدالت آزاد شود، 
در مقابل این موج عرضه ها، چه کسی و با چه پولی می تواند خریدار باشد؟ بنابراین یک ابهامی 
وجود دارد و همچنان بر بازار حاکم است و پیشنهاد بنده این است که برای یک بار تکلیف سهام 

عدالت برای همیشه مشخص شود که این اتفاق بسیار بر بازار تاثیر گذار خواهد بود.

تولیدکنندگان رغبتی به بالا رفتن قیمت مرغ ندارند
داستان ادامه دار تامین نهاده های دامی 

یک کارشناس صنعت طیور معتقد است: نابسامانی در تامین نهاده های دامی 
و افزایش قیمت نهاده های تولید از جمله سویا و جوجه یکروزه بر قیمت مرغ 
تاثیرگذار است، در حالی که خود مرغداران نیز حاضر به افزایش قیمت نیستند، 
زیرا این موضوع پیش از آنکه مصرف کننده را متضرر کند، به تولیدکننده آسیب 

خواهد زد.
بر اســاس مشاهدات میدانی از مغازه های سطح شهر تهران قیمت هر کیلو مرغ گرم در برخی 
مغازه ها به بیش از قیمت مصوب رسیده است. در میادین میوه و تره بار نیز بنا بر اعلام مدیرعامل 
سازمان میادین میوه  و تره بار زیر قیمت مصوب یعنی کیلویی ۷۶ هزار و 500 تومان عرضه می شود.

حبیب اسدالله نژاد - کارشناس صنعت طیور - در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به چرایی افزایش 
قیمت مرغ، گفت: مرغداران حاضر به افزایش قیمت مرغ  نیستند، زیرا افزایش قیمت به واسطه 
تبعاتی که دارد پیش از اینکه به مصرف کننده آسیب وارد کند به تولیدکننده آسیب می زند در نتیجه 
تولیدکنندگان رغبتی به بالا رفتن قیمت مرغ ندارند.وی ادامه داد: آن چیزی که باعث می شود قیمت 
مرغ در سطح کشور افزایش یابد و گاها موجب ناراضایتی مصرف کنندگان شود؛ نابسامانی در بحث 
تامین و توزیع نهاده های دامی است که کمبود ایجاد می کند.این تولیدکننده اضافه کرد: از طرفی 
قیمت مولفه های تولید نیز به صورت مداوم دچار تغییرات متوالی می شود و این تغییرات در کنار 
نابسامانی در تولید، قیمت محصول نهایی را افزایش می دهد.اسدالله نژاد به افزایش قیمت مولفه های 
تولید مرغ اشاره کرد و گفت: قیمت مصوب هر کیلو سویا سه ماه پیش 1۶ هزار و 300 تومان بود 
که به 1۹ هزار تومان رسید. حدود یک هفته پیش این قیمت 10 درصد افزایش یافت و 20 هزار 
و ۹00 تومان شد و چون تامین به موقع صورت نمی گیرد مرغداران مجبورند از بازار آزاد سویا را با 
قیمت های بالاتر یعنی هر کیلو 35 هزار تومان خریداری کنند.وی تصریح کرد: قیمت مصوب جوجه 
یکروزه نیز 15 هزار و ۹00 تومان است، اما تولیدکنندگان آن را با قیمت های 2۶ تا 2۷ هزار تومان 
خریداری می کنند.این کارشناس صنعت طیور در پایان گفت: اگر مسئولان مربوطه می خواهند بازار 
مرغ به ثبات برسد باید نهاده به موقع تامین شود و در اختیار مرغداران قرار گیرد تا آنها مجبور به 

تامین نهاده های مورد نیاز خود از بازار نشوند که بر قیمت مرغ تاثیر بگذارد.

اخبار کوتاه 

نماینده مردم تبریز در واکنش به گذاشــتن دوربین در ورودی 
رْ إنِْ نفََعَتِ  مترو، گفت: قرآن در آیه ۹ سوره اعلی می فرماید : فَذَکِّ
کْرَی یعنی تذکر را زمانی می دهند که نفع درست کند، تذکری  الذِّ
که باعث ضرر باشــد و تابلویی شود که علیه نظام از آن استفاده 
شود، برخلاف تذکری است که می خواهیم بدهیم، ما باید زمانی به 
افراد یک حرفی بزنیم که بدانیم یک اصلاحی در آن شکل می گیرد 
اما وقتی نتیجه معکوس می دهد، ضد امر به معروف و نهی از منکر 

است.
مســعود پزشکیان نماینده مردم تبریز در مجلس درباره ایرادات وارده به لایحه 
عفاف و حجاب گفت: چون لایحه در کمیسیون تخصصی بررسی شد از جزئیات 
آن خبر ندارم اما یک اصل را می دانم که رفتار را نمی توان به این سادگی با قانون 
عوض کرد، اعتقاد و باور را با دستور نمی شود درست کرد، برای تغییر رفتار باید با 
اندیشه و فکر به جنگ آن رفت؛ با چماق و دعوا و گرفتن و جریمه کردن تصویر 
می کنم نه تنها کار به جایی نمی رســد و در ظاهر ممکن است آن چهره را نشان 
ندهد اما از باطن کاملا تهی و خالی می شود و آن کسی که روسری و حجاب بر 
سر می گذارد هم گاها هیچ اعتقادی نخواهد داشت.وی در پاسخ به این سوال که 
»چرا از دولت و قوه قضاییه نظرات مختلف شنیده می شود«، اظهار داشت: این را 
از خودشان بپرسید اما اگر از من بپرسید می گویم، مدارس دست ما بود، مساجد، 
مهدکودک ها، دبیرستان ها، صداوسیما، مساجد و ... همه چیز در اختیار ما بود، ما با 
جوانان چه کار کردیم که جوانان ما اینجوری شدند؟ ما به جای اینکه خودمان را نقد 
کنیم که علل به اینجا رسیدن مساله را نقد و ارزیابی کنیم، می گوییم حالا بگیرید 
و ببندید و بزنید و جریمه کنید، باید ما را جریمه کنند که نتوانستیم فرزندان خود را 
خوب تربیت کنیم.نماینده تبریز خاطرنشان کرد: در هر موسسه و هیات و اداره ای 

روحانیت حضور دارد اما نتیجه آنطور که می خواستیم نشد، چرا اینطور شده؟
پزشکیان در واکنش به این مساله که »وزیر کشور از دوربین گذاشتن در مترو و 
عکس و ویدیو گرفتن از افراد به عنوان امر به معروف و نهی از منکر دفاع می کند«، 
کْرَی یعنی  رْ إنِْ نفََعَتِ الذِّ عنوان کرد: قرآن در آیه ۹ سوره اعلی می فرماید : فَذَکِّ
تذکر را زمانی می دهند که نفع درست کند، تذکری که باعث ضرر باشد و تابلویی 

شود که علیه نظام از آن استفاده شود، برخلاف تذکری است که می خواهیم بدهیم، 
ما باید زمانی به افراد یک حرفی بزنیم که بدانیم اصلاحی در آن شکل می گیرد اما 

وقتی نتیجه معکوس می دهد ضد امر به معروف و نهی از منکر است.
وی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که »به نظر شما این روش امر به 
معروف اثر دارد؟« ابراز داشت: اگر اثر می کرد که تا حالا اثر کرده بود، اوایل انقلاب 
دم در دانشگاه یا ادارات می ایستادند و می گفتند خانم موی ات دیده می شود درستش 
کن! و نتیجه همین شــد. ما از اول انقلاب داریم از این کارها می کنیم و جلوی 

درب ها تذکر می دهیم، چرا درست نشده؟ حالا با این درست می شود؟
پزشکیان ادامه داد: حضرت علی در خطبه 154 نهج البلاغه می فرماید: »فَالنَّاظِرُ 
باِلقَْلبِْ العَْامِلُ باِلبَْصَرِ یَکُونُ مُبْتَدَأُ عَمَلهِِ أنَْ یَعْلمََ أعََمَلُهُ عَلیَْهِ أمَْ لهَُ؟ فَإنِْ کَانَ لهَُ مَضَی 
فِیهِ وَ إنِْ کَانَ عَلیَْهِ وَقَفَ عَنْهُ.« یعنی کسی که با بصیرت می فهمد و با آگاهی عمل 
می کند همان ابتدای کار باید بداند که این کار به نفع اوست یا به ضرر او، اگر به نفع 

است ادامه دهد و اگر علیه هدف اوست، خب متوقف کند!
عضو مجمع نمایندگان تبریز خاطرنشان کرد: استراتژی و تاکتیک شکست خورده 
را دوبــاره و صدباره و هزارباره ادامه دادن نتیجه می دهد؟ نه به حرف خدا گوش 
می دهیم، نه بــه حرف امام معصوم گوش می دهیم نه به حرف علم و تجربه و 
دانش؛ معلوم نیست می خواهیم چه کار کنیم و بعد تصور می کنیم با این کارها به 

دین و اسلام و انقلاب خدمت می کنیم.

جدیدترین برآوردها و آمارهای رســمی هم نشــان می دهند 
تولیدکنندگان ایرانی در حال از دست دادن بازارهای تضمین شده 
و سنتی خود در کشورهای همسایه هستند و این رخداد، دقیقا به 
دلیل سرکوب بخش تولید و سیاستهای ناکارآمدی است که باعث 
شده رقبای خارجی به سرعت جایگزین صادرکنندگان محصولات 
ایرانی شوند و از این ناحیه درآمدهای ارزی غیرنفتی از دست برود.
تضعیف توان بخش تولید اثر منفی خود را به سرعت در آمارهای مربوط به تجارت 
خارجی کشور نشان داده است؛ به خصوص اینکه تشدید تحریم های بین المللی، 
نبود استراتژی توسعه صنعتی، قیمت گذاری دستوری، سیاست های متناقض ناظر 
به برگشت ارز حاصل از صادرات و پیمان سپاری ارزی، فساد در لایه های مختلف 
اقتصادی و صنعتی، رانت سرشار اطلاعاتی برای گروه های خاص، کمبود سرمایه 
در گردش و تصمیم گیری های سلیقه ای بانک مرکزی، بخشنامه های خلق الساعه 
و در نهایت به صرفه نبودن فعایت های مولد به نسبت سفته بازی باعث شده تا 
کالای ساخت ایران در بازارهای جهانی به گوشه رینگ برود.جدیدترین برآوردها 
و آمارهای رسمی هم نشان می دهند تولیدکنندگان ایرانی در حال از دست دادن 
بازارهای تضمین شده و سنتی خود در کشورهای همسایه هستند و این رخداد، 
دقیقا به دلیل سرکوب بخش تولید و سیاستهای ناکارآمدی است که باعث شده 
رقبای خارجی به سرعت جایگزین صادرکنندگان محصولات ایرانی شوند و از این 

ناحیه درآمدهای ارزی غیرنفتی از دست برود.
 برای نمونه،در ســال های اخیر بارها و بارها کالاهای صادراتی ایران حتی از 
کشورهای همسو و به ظاهر دوست هم به دلیل نداشتن استاندارد لازم برگشت 
خورده است. این اتفاق نشان می دهد سیاستگذار هم در بخش تعیین قوانین و 
مقررات و هم در بخش نیازسنجی بازارهای هدف دچار سردرگمی است و همین 
موضوع، در نهایت به از دور خارج شدن تولیدکنندگان باسابقه از چرخه فعالیت منجر 
شده؛ این در حالی است که دولت سیزدهم در دو سال گذشته  داعیه دار به صفر 
رساندن سهم نفت از اقتصاد بوده اما مسیری که تاکنون طی شده در تناقض کامل 
با شعارهای ابتدایی و در جهت از بین رفتن توان بخش غیرنفتی اقتصاد بوده است.
در همین ارتباط،گمرک در جدیدترین گزارش خود اعلام کرد: در هشت ماهه سال 
جاری، ۹0 میلیون و 44 هزار تن کالا به ارزش 32 میلیارد و 243 میلیون دلار به 
خارج از کشور صادر شد. این میزان صادرات که بدون احتساب صادرات برق، نفت، 
خدمات فنی مهندسی و صادرات از محل تجارت چمدانی بوده است، در هشت 
ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل به لحاظ وزنی 2۷ درصد افزایش و از 
حیث ارزش 1.۶0 درصد کاهش داشته است.این گزارش می افزاید: متوسط ارزش 
گمرکی هر تن کالای صادراتی در هشت ماهه سال گذشته، 4۶2 دلار بوده که در 
این مدت با 22.5 درصد کاهش به 358 دلار رسیده است. در این میان مشخص 
می شــود که با وجود افزایش ارزش »وزنــی« کالای صادراتی ایران،  اما ارزش 
دلاری کالاها به شدت کاهش یافته است.به گزارش اقتصادآنلاین، همچنین، 
ارزش دلاری صادرات در 8 ماهه ابتدایی ســال 1402 هم به 24 میلیارد و 144 
میلیون دلار رسیده است. این آمار نشان می دهد ارزش دلاری صادرات کالاهای 
غیر نفتی ایران در نیمه نخست امسال نسبت به موقعیت مشابه خود در سال گذشته 
بیش از 42 درصد افت کرده است. به طوری که به کمترین میزان خود در سه سال 
اخیر رسیده است.نکته نگران کننده دیگر این است که بخش بزرگی از صادرات 
ایران کالاهای وابسته به نفت، میعانات گازی و پتروشیمی ها است که جزو »کالای 
غیرنفتی« محسوب میشوند و همین مسئله حاکی از آن است صادرات کالاهایی 
نظیر سیمان،کاشی و سرامیک،محصولات صنعتی و کشاورزی و خوراکی هایی 

مانند لبنیات با وضعیت به مراتب بدتری مواجه هستند.

پزشکیان:تذکر وقتی نتیجه معکوس دهد، ضد امر به معروف و نهی از منکر است  افت شدید ارزش دلاری صادرات محصول رانت جویی خصولتی ها

استراتژی شکست خورده را نمی توان صدباره و هزارباره ادامه داد سیاست های ضدتوسعه بخش تولید را به کما برد

پروژه مسکن ملی، سال ۹۸ در دوره حسن روحانی کلید 
خورد. پروژه ای که هنوز به سرانجام نرسیده و دیروز 
متقاضیان را مقابل وزارت راه وشهرسازی کشانده بود. 
معترضان می گویند در این چهار سال نه تنها واحدی 
تحویل داده نشــده، بلکه به طور متوالی از آنها وجه 
دریافت شده و حالا با پیامک تهدید حذف از پروژه هم 

روبه رو شده اند.
مشکلات مربوط به مسکن دولتی در ایران به یک پروژه، به یک 
دولت و به یک دوره خاص محدود نمی شود؛ اعتراضات مردم نیز در 
مورد عدم تحویل واحدهایی که پروژه ساخت آن سال ها پیش کلید 
خورده گواهی بر این ماجراست.در حالی که دولت وعده داده پس از 
نزدیک به دو دهه واحدهای مربوط به مســکن مهر را تا چند ماه 
دیگر به طور کامل تحویل دهد و شروع ساخت واحدهای نهضت ملی 
مسکن را پس از دو سال در بوق و کرنا کرده است، دیروز متقاضیان 
مسکن ملی پردیس، مقابل وزارت راه و شهرسازی تجمع کردند تا 

حقوق از دست رفته خود را مطالبه کنند.
دریافت پول بدون ثبت قرارداد

ماجرای مسکن ملی از ســال 13۹8 آغاز شد. از جایی که دولت 
حسن روحانی متعهد شــد در قبال دریافت آورده ای 2۷0 میلیون 
تومانی، واحدهایی تحت عنوان پروژه مسکن ملی به مردم تحویل 
دهد؛ وعده ای که حالا پس از گذشــت چهار ســال به سرنوشت 
واحدهای نهضت ملی مســکن دچار شده اســت.دیروز در تجمع 
اعتراضی مقابل راه و شهرسازی، یکی از متقاضیان معترض مسکن 
ملی در بین همهمه دیگر معترضان برگه شکایت را بالا می گیرد و 
می گوید: »الان نزدیک به چهار ســال است که برای مسکن ملی 
ثبت نام کرده ایم. بدون هیچ قراردادی و هیچ مدرکی که بتوانیم به 
وسیله آن از آینده مطلع شویم. در آن زمان به ما وعده ساخت واحدها 
در مدت دو ســال با آورده 200 تا 300 میلیون تومان دادند. قیمت 
ســاخت واحدها در آن سال و بر اساس گفته خود دولت متری دو 
میلیون و ۷00 هزار تومان برآورد شده بود.«بر اساس گفته فعالان 
حوزه ساخت و ساز، هزینه ساخت هر متر مسکن که در سال 13۹8 
 معادل دو میلیون و ۷00 هزار تومان برآورد شــده بود حالا به حدود 

15 میلیون تومان رسیده است؛ جهش قیمتی که حالا متقاضیان 
مسکن دولتی باید هزینه آن را پرداخت کنند.

ماجرای پیامک ۲۵۰ میلیون تومانی مسکن ملی
البته عدم تحویل واحدها پس از چهار سال تنها موردی نیست که 
متقاضیان را به مقابل وزارت راه و شهرسازی کشانده است. مردمی 
که تا کنون بین 200 تــا ۷00 میلیون تومان برای واحدهای 2۷0 
میلیون تومانی مسکن ملی واریز کرده بودند، حالا پیامکی دریافت 
کرده اند مبنی بر اینکه اگر تا بیستم آذرماه 200 تا 400 میلیون تومان 
بســته به میزان آورده، به حساب دولت واریز نکنند از پروژه حذف 
خواهند شد.یکی دیگر از متقاضیان در این مورد توضیح می دهد: »در 
دوره های مختلف از ما آورد های 40، 50 و ۶0 میلیون تومانی دریافت 
کردند. در مدت اخیر تا 100 میلیون تومان هم رسید، تا اینکه دو هفته 
پیش برای کسانی که در برخی موارد تا 500 میلیون تومان نیز پیش 
از این واریز کرده بودند الان پیامک داده شده که باید در مدت زمان 
چند روزه 250 میلیون تومان واریز کنند، اگر نه به طور کلی از این طرح 
حذف می شوند.«پروژه های مسکن دولتی عموما برای اقشار کم درآمد 
جامعه طرح ریزی می شود و حالا متقاضیانی که برای واریز آورده ها 
انــدک اموال خود را فروخته اند باید در کمتر از 10 روز 250 میلیون 
تومان فراهم کنند اگر نه رویای خانه دار شــدن در اقتصاد ایران بار 
دیگر برای آنها از بین می رود.یکی از معترضان پیرمردی با دست های 
لرزان است که حالا در ۶5 سالگی آخرین کورسوی امید او هم برای 
خانه خریدن در حال از بین رفتن است. او می گوید: »همه کسانی که 
اینجا هستند خانه فروخته اند، ماشین فروخته اند و وام گرفته اند، دار و 
ندار خود را برای آنکه بتوانند خانه دار شوند وسط گذاشته اند، اما یک 
قرارداد هم تا کنون به ما داده نشده است. تا الان دیگر باید خانه به ما 
تحویل داده می شد، اما تازه پیامک تهدید برای ما ارسال شده است.«

پیشبرد ۳۰ درصدی پروژه مسکن ملی
داده های رسیده به تجارت نیوز حاکی از آن است که با وجود واریز 
منظم آورده ها و درخواست واریز آورده 250 میلیون تومانی، تا کنون 
پروژه مسکن ملی پردیس پیشبردی کمتر از 50 درصد داشته است.

گفته های یکی از متقاضیان نیز این مورد را تایید می کند. او در این 
مــورد توضیح می دهد: »با وجود آنکه آورده ها تا به حال به صورت 

منظم وارد شده است، اما پروژه تنها حدود 20 تا 30 درصد پیش رفته 
است. از آنجا که آورده و قیمت نهایی مشخص نیست تعجیلی هم 
از سوی پیمانکار برای تحویل واحدها صورت نمی گیرد.«آن گونه که 
او می گوید هزینه تمام شده به قیمت روز محاسبه می شود، یعنی اگر 
پیمانکار از متقاضی پول بگیرد می تواند هر تاریخی که بخواهد واحد 
را تحویل دهد، زیرا قراردادی وجود ندارد. وی تاکید می کند این موارد 

از روز اول برای آنها مشخص نبوده است. 
دریافت هزینه محوطه سازی

سر و صدای پیچیده در محیط و صحبت های در هم تنیده شده 
نشان می دهد مورد دیگری نیز وجود دارد که در روزهای سرد اواخر 
پاییز برخی از آنها را با داشتن کودکی در بغل به مقابل وزارت راه و 
شهرسازی کشانده است.آنها می گویند به تازگی متوجه شده اند با توجه 
به اینکه پروژه پردیس عملا در کوه ساخته شده است هزینه ساخت 

محوطه نیز برای آنها حدود هزینه خود واحد تمام می شود.
یکی از متقاضیان در مورد هزینه محوطه سازی و مشاعات می گوید: 
»ما قرار بود قیمت تمام شده مسکن را بپردازیم نه هزینه مشاعات، اما 
حالا مسئولان پروژه پردیس اعلام کرده اند پروژه ای که برای مثال 
100 واحد بوده به 150 واحد تبدیل شــده و آن 50 واحد اضافه را با 
پیمانکار تهاتر کرده اند و هزینه مشاعات را، هم از پیمانکار می گیرند و 
هم از متقاضی. از سوی دیگر به اندازه پول خود واحد، می خواهند از 

ما برای محوطه  هم پول بگیرند.«او در مورد جزئیات این امر نیز بیان 
می کند: »بر اساس ماده 18 باید یک برآورد اولیه قیمت انجام شود و 
همین برآورد، مبنای انعقاد قرارداد با پیمانکار قرار می گیرد. این قیمت 
در نهایت به متقاضی نیز اعلام و در اقساط هفت گانه دریافت شود.«

او ادامه می دهد: »تعدیلاتی در طول پروژه نیز اعمال می شود که 
در انتهای پروژه از متقاضی گرفته می شود، اما الان وزارت راه قصد 
دارد تمام مبلغ را از ما بگیرد از جمله هزینه محوطه سازی. این ماجرای 

پرداخت آورده انتها ندارد.«
انباشت ارزش سرمایه مردم در پروژه های مسکن

سمت دیگر ماجرا و آنچه دولت تا کنون به آن هیچ اهمیتی نداده، 
ضرری است که متقاضیان با انباشت پول خود متحمل شده اند.یکی 
از معترضان در این زمینه می گوید: »روزی که اعلام شد قرار است 
اولین آورده را واریز کنیم من طلا فروختم، اگر همان طلاها را نگه 
داشته بودیم سود بیشتری می کردیم. حالا هم که دیگر چیزی برای 

فروش در این دو روز نداریم. ما به دولت اعتماد کردیم.«
همان طور که پیش از آن هم اشاره شد غالب متقاضیان این واحدها 
را دهک های پایین درآمدی تشکیل می دهند و در نتیجه برای تامین 
آورده خود مجبور به فروش اندک اموال خود شده و حالا با توجه به 

تورم سال های اخیر سرمایه خود را از دست رفته می دانند.
ماجرایی که در مسکن مهر نیز سابقه داشت؛ واحدهایی که قیمت 
کلی آن به مردم هفت میلیون تومان وعده داده شده بود، اما در طول 

18 سال ساخت قیمت آنها تا چند صد میلیون تومان هم رسید.
مشکلات مربوط به ساخت مسکن در ایران به یک مورد خلاصه 
نمی شود و تحویل واحدها نیز با توجه به موانع مربوط به تامین منابع 
مالی و زمین آماده ساخت تاریخ مشخصی ندارد.با این شرایط و با 
توجه به روند صعودی تورم در ایران حتی نمی توان سقفی برای قیمت 
این واحدها در نظر گرفت و در نتیجه مردمی که با امید یک مبلغ 
مشخص ثبت نام می کنند هر بار از پیامک های واریز آورده شگفت زده 
می  شــوند در حالی که حتی یک قرارداد هم از واحد خود در اختیار 
ندارند! گفتنی است معترضان با امضای طوماری خطاب به مهرداد 
بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی خواستار پایان دادن به سرگردانی مردم 

و رفع ابهامات مالی و قانونی این پروژه شدند.

نایب رییس اتــاق بازرگانی ایران و روســیه گفت: برخی از 
شرکت های ایرانی با روبل روسی با این کشور معامله می کنند اما 
همچنان ارزهای همچون درهم، دلار و یورو هم در معاملات برقرار 

هستند، شماری از شرکت ها هم با رمزارز تجارت می کنند.
هر چند روسیه هنوز در گروه کشورهایی که اصلی ترین و بزرگ ترین مقصد 
صادرات کالاهای غیرنفتی ایرانی را تشــکیل می دهند قرار نگرفته است، اما 
شرکت های ایرانی از سال 13۹۷ تاکنون تلاش چشمگیری برای توسعه صادرات 
به بازار این کشور از خود نشان داده اند و در پی همین تلاش ها حجم صادرات ایران 
به این کشور در چند سال گذشته رشد چشمگیری داشته است.کامبیز میرکریمی، 
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران و روسیه در گفت وگو با ایلنا این موضوع را تشریح 
کرد و گفت: روسیه بازار بزرگی است که سالانه بیش تر از 2۷0 میلیارد دلار کالا 
وارد می کند، با این حال  تا سال 13۹۷ ارزش صادرات ایران به روسیه در بهترین 
حالت به 500 میلیون دلار هم نمی رسید و ســال 13۹۷ ارزش صادرات ایران 
به روســیه 2۷2 میلیون دلار شد.وی افزود: در سال 13۹8 موافقت نامه تجارت 
آزاد بین ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا امضا شد؛ روسیه، بلاروس، قزاقستان، 
قرقیزستان و ارمنستان اعضای این اتحادیه را تشکیل می دهند. با امضای این 
توافق نامه تعرفه های گمرکی کاهش چشمگیری پیدا کرد و حتی در شماری از 
کالاها به صفر رسید.میرکریمی ادامه داد: در همان سال نخست پس از امضای 
این توافق نامه ارزش صادرات ایران به روســیه ۶2 درصد افزایش یافت و ارزش 
آن از 4۷2 میلیون دلار بالاتر رفت. در ســال 1401 نیز ارزش صادرات ایران به 
روسیه بیش از ۷00 میلیون دلار شد و پیش بینی می شود این رقم تا پایان امسال 
به یک میلیارد دلار برسد.میرکریمی در ادامه انواع ارزهایی که در تجارت ایران 
و روسیه استفاده می شود را شرح داد و گفت: برخی از شرکت های ایرانی با روبل 
روسی با این کشور معامله می کنند اما ارزهای همچون درهم، دلار و یورو هم در 
معاملات برقرار هستند، شماری از شرکت ها هم با رمزارز تجارت می کنند، با این 
حال فرهنگ تجارت با رمزارز هنوز جا نیفتاده و البته رمزارزها هم نوسان زیادی 
دارند و این موضوع ریسک معاملات را بالا می برد، بنابراین تعداد شرکت هایی که 
با استفاده از این ارز معاملات را پیش می برند کم است و این معاملات صورت 
رســمی ندارد.  این عضو اتاق بازرگانی در ادامه از دونرخی بودن ارز در ایران به 
عنوان مشکلی جدی در تجارت یاد کرد و گفت: آنچه بیش از هر چیز می تواند 
توسعه صادرات ایران به روسیه را دچار چالش کند دونرخی بودن ارز در ایران و 

فاصله قیمت دلار در بازار رسمی و غیررسمی داخل کشور است.

سیاه چاله مسکن دولتی در ایران

 کار وزارت راه به تهدید کشیده است!
 ورود »درهم« 

به مبادلات ایران و روسیه

آغاز عملیات اجرایی توسعه فرودگاه امام و انتخاب شرکت گمنام 
و بدهکار چینی برای توسعه این فرودگاه، گمانه زنی هایی داشت 
که آیا شرکت نفت، نفت مازادی دارد که آنرا با چینی ها بخواهد 

تهاتر کند.
فروگاه امام خمینی )ره( در حالی قرار است که نگین زیبای انگشتر صنعت هوایی 
شــود که برخی گمانه زنی ها از برخی موانع در توسعه فرودگاه امام خمینی)ره( 
حکایت دارد. مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه »فرودگاه امام 
خمینی )ره( نگین زیبای انگشتر صنعت هوایی خواهد شد و تا پایان دولت سیزدهم 
نسبت به ابتدای دولت، ظرفیت ناوگان هوایی کشور دو برابر می شود گفته است 
که قرارداد فاز دوم توسعه فرودگاه امام خمینی )ره( توسط شرکت چینی و قرارگاه 
خاتم الانبیا اجرا می شود و محل تامین منابع مالی پروژه، وزارت راه و بهره برداری 
با نظارت شهر فرودگاهی امام است.آمارها نشان می دهد که روزانه 1۷0 پرواز از 
فرودگاه امام خمینی )ره( انجام می شود و در برخی روزها این آمار به 300 پرواز در 
روز می رسد بنابراین توجه به این موضوع که فرودگاه امام خمینی )ره( توسعه پیدا 
کند موضوعی بسیار استراتژیک و به لحاظ مالی، صرفه اقتصادی داشته و به لحاظ 

دادن سرویس به مسافران بسیار حائز اهمیت خواهد بود.
بذرپاش با اشــاره به اســتفاده از ظرفیــت دانش  بنیان بــرای فراهم کردن 
زیرساخت های نرم افزاری پروژه کلان ایران  راه گفته بود که پروژه توسعه فرودگاه 
امام خمینی)ره( با سرمایه گذاری 2.5 میلیارد یورویی آرزوی دیرینه مردم است. از 
سوی دیگر تا اسفندماه سال آینده ظرفیت ترمینال موجود فرودگاه امام به 10میلیون 
نفر می رسد. ترمینال سلام نیز با ظرفیت 5 میلیون مسافر در حال ارائه خدمات به 

مردم در سفرهای حج و عتبات عالیات است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره ظرفیت 35 میلیون نفری فاز توسعه فرودگاه امام 
گفت: با احتساب ظرفیت ترمینال یک و ترمینال سلام، ظرفیت شهر فرودگاهی به 
50 میلیون نفر در سال افزایش می یابد که این ظرفیت سازی در راستای کلان پروژه 
ایران راه است. اما این توسعه قطعا نیازمند تامین مالی مناسب است که مطمئنا از 
عهده شرکت های داخلی و دولت خارج است. آنطور که مقامات ارشد وزارت راه 
و شهرسازی اعلام کرده اند مذاکرات با شرکت چینی برای توسعه فرودگاه امام 
خمینی)ره( چندین ماه به طول انجامید و فاز اول توسعه به ارزش 500 میلیون دلار 

اسفند سال آینده به بهره برداری می رسد.
در حال حاضر ظرفیت کل فرودگاه امام خمینی )ره( 11 میلیون مسافر است که 
8 میلیون مسافر از آن استفاده می کنند و بعد از اتمام بازسازی در نیمه اول 1403 
ظرفیت کل به 15 میلیون مسافر می رسد.ترمینال جدید فاز دو شهر فرودگاهی 

امام خمینی )ره( در زمینی به مساحت 410هزار متر مربع احداث می شود و پس 
از تکمیل این پروژه با ظرفیت 35میلیون مسافر، مجموع ظرفیت شهر فرودگاهی 

امام خمینی به 50 میلیون مسافر در سال می رسد.
چلندری مدیر عامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی در پاسخ به این پرسش 
که تامین مالی توسعه فرودگاه امام خمینی از کجا تامین خواهد شد گفت: »تامین 
مالی از طریق تهاتر نفتی خواهد بود که چیزی حدود 2.5 تا 3 میلیارد یورو تهاتر 
شود، امیدواریم بتوانیم در شهریور ماه قرارداد را اجرایی کرده و عملیات اجرایی در 
مهرماه آغاز شود.«او گفت: فرودگاه امام خمینی )ره( در دو فاز طراحی شده است که 
فاز اول قرار بود در سال 84 توسط یک شرکت خارجی انجام شود اما بنا به دلایل 
امنیتی این همکاری ادامه نیافت و شرکت های هواپیمایی آشیانه های مورد نیاز 
خود را در این مدت ساختند و از همان 15 سال گذشته شرکت هایی که در فرودگاه 
امام مستقر بودند با شرکت های خارجی مختلف رایزنی کردند اما به نتیجه نرسیدند 
تا اینکه با عزم و اراده دولت سیزدهم و وزارت راه و شهرسازی با شعار »ایران راه«، 

پروژه های کلان جاده ای، ریلی، دریایی، هوایی و مسکن تعریف شد.
مدیر عامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( تصریح کرد: شهریور سال 
گذشته به این نتیجه رسیدیم که با شرکت چینی مذاکره کرده تا از تجربیات و 
دانش آن استفاده کنیم. همچنین مقرر شد از محل منابع داخلی، این پروژه اجرا 
شود. زمانی که شرکت چینی تقاضای پیمانکار دست دو از ما کردند، پس از بررسی 

قرارگاه خاتم الانبیا را معرفی کردیم.
وی با بیان اینکه برای توســعه لازم در سطح فرودگاهی وارد مذاکره شدیم و 
بازدیدهای متعددی از فرودگاه های چین داشــتیم، گفت: در برخی از تجهیزات 

فرودگاهی به دلیل تحریم ها مشکلاتی داریم و از طریق این توافق، تجهیزات مورد 
نیاز و طراحی فرودگاهی توسط شرکت چینی تامین می شود. البته هر آنچه در داخل 
امکان تولید داشته باشد از داخل تامین می شود، اما بخشی از تجهیزات روز دنیا مثل 

تجهیزات کمک ناوبری که ساخت اروپا است باید وارد شود.
بر اساس آنچه اعلام شده منابع مالی این قرارداد که ارزش آن حدود 2.5 میلیارد 
دلار اعلام شــده از محل تهاتر با نفت تامین خواهد شد. جدای از حاشیه های 
انتخاب این شرکت گمنام و بدهکار، »فریدون عباسی« عضو کمیسیون انرژی در 
گفتگو با »بازار« می گوید که نفتی که قرار است چینی ها برای اجرای این پروژه ها 
دریافت کنند، از کجا قرار است تامین شود.او با بیان اینکه تولید نفت کشور ظرفیت 
مشخصی و محدودی دارد و نمی توان به راحتی و در زمان کم آن را افزایش داد، 
ادامه داد: شرکت نفت هر آنچه که دارد را خود فروخته و بر اساس قوانین بودجه ای 
پول آن را هم هزینه می کند و به خزانه واریز می کند. او ادامه داد: شرکت نفت، 
نفت مازادی ندارد که بخواهد آن را با یک شرکت چینی تهاتر کند. حتی ذخیره 
چندانی هم روی کشتی ها نداریم.تامین مالی پروژه توسعه فرودگاه امام خمینی از 
طریق تهاتر نفتی چند روز پس از آن منتشر می شود که رسانه آمریکاییِ بلومبرگ 
از افزایش صادرات نفت ایران به چین خبر داد. بر پایه گزارش بلومبرگ، صادرات 
نفت ایران به چین به 1.5 میلیون بشکه در روز رسیده که بالاترین سطح در 10 
سال اخیر به شمار می رود.به نظر می رسد این اقدام وزارت راه و شهرسازی پای 
نفت را این بار به فرودگاه امام خمینی)ره( باز کرده است. بر اساس قراردادی که 
وزارت راه و شهرسازی با چینی ها امضا کرده قرار است که توسعه فرودگام امام 

خمینی)ره( توسط شرکت »هاکان« انجام شود.

توسعه  تهاتری با نفت مازاد!
انتخاب شرکت بدهکار چینی برای توسعه فرودگاه امام 


